
زمان واردات اولین خودروی کارکرده مشخص نیستنگرش مردم درباره  خودروی ایرانی  تغییر می کند
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: برای اولین بار در دنیا نوآوری هایی برای خودروهای 
ایرانی خواهیم داشت. عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه هیات 
دولت و در گزارش عملکرد خود در دولت س��یزدهم اظهارکرد: در دوره جدید تاکید 
زیادی بر تغییر ساختارها داشتیم؛ تاکید زیادی بر مهندسی شده و اعلام کردیم که 
به جای افزایش درصد ساخت از طریق ساخت قطعات کم ارزش به سمت ساخت 
قطعات پر ارزش و طراحی و مهندسی و نوآوری باید برویم. ساخت داخل را به سمت 
الِمان های اصلی مانند موتور، گیربکس و قطعات اصلی رفتیم. وزیر صمت تصریح 

کرد: در دولت سیزدهم به سمت تولید پلتفرم های مشترک رفتیم که در دنیا هم درصد داخلی سازی پلتفرم های بین ۵۱ 
تا ۸۰ درصد است. بر مالکیت ایرانی در دوره جدید وزارت صمت تاکید کردیم و قرار شد که با طراحی ایرانی اقدامات 
جدید را جلو ببریم؛ برای مثال خودروی »ری را« در ایران خودرو چنین ویژگی هایی دارد. وی با بیان اینکه این ویژگی ها 
تصویر ذهنی مخاطب از خودروهای ایرانی را عوض خواهد کرد و ورود به بازارهای جهانی ممکن خواهد شد، گفت: 
نوآوری های تازه ای خواهیم داشت که ممکن است در خودروهای دیگر ممکن است نباشد و به زودی عرضه خواهد 
ش��د؛ نوآوری هایی که برای اولین بار در دنیا روی خودروهای ایرانی می گذاریم. لازم به ذکر اس��ت، در حاش��یه جلس��ه 

هیات دولت از ۱۰ خودرو ری را محصول ایران خودرو رونمایی شد.

معاون وزیر صمت با بیان اینکه وزارت صمت به دنبال تغییر تعرفه واردات خودروهای 
کارکرده نیست، گفت: ترجیح می دهم درباره زمان واردات اولین خودروی کارکرده 
به کشور، عدد و زمان اعلام نکنم. مهدی ضیغمی، رئیس سازمان توسعه تجارت 
ایران درباره میزان ارز پیش بینی شده برای واردات خودروهای نو و کارکرده، توضیح 
داد: برای خودروهای نو تاکنون حدود ۱.۸ میلیارد دلار ثبت سفارش صورت گرفته 
ک��ه ام��کان تأمی��ن ارز را دارد، ام��ا در حال مذاکره با بانک مرکزی هس��تیم که این 
ع��دد ب��ه ۲.۸ میلی��ارد دلار افزای��ش دهیم. وی تصریح کرد: میزان ارز برای واردات 

خودروهای کارکرده هنوز مشخص نشده است، اما در این رابطه با بانک مرکزی جلسه داشتیم و در تلاش هستیم تا 
محل، منشأ و حجم ارز موردنیاز برای واردات خودروی کارکرده را مشخص کنیم. ضیغمی درباره نحوه ارائه خدمات 
پس از فروش و تعرفه خودروهای کارکرده، تصریح کرد: همه این موضوعات باید در کمیته ای که قرار است از تمام 
دستگاه ها از جمله سازمان استاندار، گمرک، وزارت اقتصادی و دارایی و سازمان برنامه و بودجه و اعضای کمیسیون 
صنایع تشکیل شود، مورد رسیدگی قرار گیرد و برخی از این آیتم ها را تعیین کنیم؛ به طور مثال پیشنهاد ما این است 
که تعرفه واردات خودروهای کارکرده نسبت به تعرفه خودروهای نو تغییر نکند و یکسان باشد اما ممکن است، سایر 

دستگاه ها نظر دیگری داشته باشند که باید مورد بحث قرار گیرد. 

گزارشمحرابیانازعملکردسهسالهوزارتنیرو
وزیر نیرو گفت: بیش از ۵۰ درصد کل برق تولیدی و مصرفی 
کش��ور از طریق کنتورهای هوش��مند مدیریت می شود که ابزار 
بس��یار مناس��بی برای مدیریت مصرف و جلوگیری از اس��راف 
انرژی خواهد بود. علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در جلسه هیئت 
دولت در گزارش عملکرد س��ه س��اله این وزارتخانه گفت: در 
صنعت برق در ش��روع دولت ۳۷ میلیون و ۷۰۰ هزار مش��ترک 
داشتیم که در پایان سه سال به ۴۰ میلیون و ۷۰۰ هزار مشترک 
رس��یدیم. بالغ به بر ۳ میلیون اش��تراک صنعتی، کش��اورزی و 
عمومی، خانگی و تجاری به مشترکین ما اضافه شده است. وی 
افزود: کل افزایش برق تولیدی و مصرفی کشور از ۲۸۷ میلیارد 
کیلووات ساعت در سال به ۳۳۲ میلیارد کیلووات ساعت رسیده 
است. یعنی رشدی ۴۷ درصد داشتیم. اگر بخواهیم سرانه آن را 
در نظر بگیریم، سالانه ۱۵.۲ میلیارد کیلووات ساعت به تولید و 
مصرف کش��ور اضافه ش��ده است که بیش از ۸۰ درصد افزایش 
تولید در بخش صنعت است. مقایسه این اعداد با اقدامات دولت 
پس از جنگ عدد جالبی است. دولت پس از جنگ بین ۵ تا ۱۰ 
میلیارد کیلووات س��اعت عملکرد داش��تند در دولت سیزدهم به 
۱۵.۲ میلیارد کیلووات ساعت رسیده است. محرابیان گفت: در 
خصوص نیروگاه های منصوبه، در شروع دولت در شروع دولت 
۸۵ هزار مگاوات نیروگاه منصوبه داش��تیم. در حال حاضر این 
عدد از ۹۳ هزار مگاوات عبور کرده است. یعنی ۸ هزار مگاوات 
نیروگاه منصوبه و در کنار آن دو هزار مگاوات به ظرفیت نیروگاه 
ه��ای تولی��دی با اجرای طرح دان��ش بنیان و ارتقا توان افزوده 
ش��ده اس��ت و نیروگاه متعددی در دس��ت بهره برداری اس��ت. 
انش��الله س��ه نیروگاه س��هند، رود ش��ور و ری را به بهره برداری 
خواهیم رساند. بی از ۲۰ هزار مگاوات نیروگاه در حال ساخت 

داریم که ۸ هزار مگاوات آن نیروگاه حرارتی اس��ت و متوس��ط 
پیش��رفت این نیروگاه ها ۵۰ درصد اس��ت. وی افزود: در بخش 
مدیری��ت ان��رژی نکت��ه قابل توجهی که وجود دارد این اس��ت 
بیش از ۵۰ درصد کل برق تولیدی و مصرفی کش��ور از طریق 
کنتورهای هوش��مند مدیریت می ش��ود که ابزار بسیار مناسبی 
برای مدیریت مصرف و جلوگیری از اسراف انرژی خواهد بود. 
محرابیان در رابطه با حوزه آب کشور در دولت سیزدهم عنوان 
کرد: برنامه ای را در ش��روع دولت به مجلس ش��ورای اس��لامی 
ارائه کردیم و در آن هدف گذاری و پیش بینی این بود که ۵.۴ 
میلیارد به ظرفیت س��دهای کش��ور اضافه کنیم. س��دهایی که 

به بهره برداری رس��یده و یا آبگیری ش��ده است یا این ها مراسم 
رسمی داشتند و یا به دلیل پایان زود هنگام دولت هنوز مراسمی 
برگزار نش��ده بیش از ۴.۱ میلیارد متر مکعب از این س��دها به 
هدف رس��یده اس��ت. این یعنی ۷۵ درصد هدف گذاری ۴ س��اله 
محقق شده است. وی تنش های آبی که در اقصی نقاط کشور 
در شروع دولت سیزدهم وجود داشت نیز پرداخت و بیان کرد: 
ش��اخص خشکس��الی برای ما ۳۶ ماهه اس��ت و در این شاخص 
خشکس��الی بس��یار ش��دیدتر از ۳۶ ماه قبل از شروع دولت بوده 
است که در این دوره ما خشکسالی های بسیار زیادی داشتیم. 
این میزان در س��ال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۰ بس��یار زیاد بود با این 

وجود تنش های آبی ما به ش��دت کاهش پیدا کرد. وزیر نیرو با 
یادآوری مس��ائل تابس��تان ۱۴۰۰ ادامه داد: مسائل خوزستان و 
سیس��تان و بلوچس��تان همچنین مسائل کردستان و همدان به 
علاوه شهرکرد و انواع و اقسام شهرهایی که دارای تنش شدید 
آبی بودند. هدف گذاری س��الانه ما آبرس��انی ۷۰۰ میلیون متر 
مکع��ب ب��ود. تاکنون یک میلیون و ۴۸۰ متر مترمکعب محقق 
شده است و این ۲۱۱ درصد برنامه چهارساله است. محرابیان 
طرح های آبرس��انی اجرا ش��ده در دولت س��یزدهم را معادل کار 
انج��ام ش��ده در ی��ک دول��ت در دوره ۸ س��اله خواند و افزود: در 
موضوع آبرس��انی روس��تایی که ما عقب ماندگی قابل توجهی 
داشتیم. طرح جهاد آبرسانی در دستور کار قرار گرفت با استفاده 
از ظرفیت های مختلف کش��ور از گروه های جهادی، نهادهای 
انقلاب اس��لامی، س��پاه پاس��داران انقلاب اسلامی، نهادهای 
خیرین و پیمانکاران بخش خصوصی ۱۰ هزار روس��تا را هدف 
گذاری کردیم .۶ هزار و ۳۴ روستا به طور کامل به اتمام رسید 
و در مابقی روس��تاها پروژه ها به پیش��رفت متوس��ط ۷۵ رسیده 
است. این طرح ها نیست تا سال آینده اگر پیگیری شود قابلیت 
بهره برداری دارد. وی اس��تفاده از منابع آب های غیرمتعارف را 
با توجه به فقر منابع آبی مورد توجه دولت سیزدهم بیان کرد و 
در همین رابطه، گفت: استفاده از آب دریا و پساب تصفیه شده 
بهداشتی با پروژه های متعدد و کلانی در دستور کار قرار گرفت 
که در این رابطه از وزارت صنایع و معادن، صنایع و فعالان این 
حوزه تشکر می کنم که همکاری های بسیاری در حوزه انتقال 
آب از دریا انجام دادند. بخش��ی از این پروژه ها به بهره برداری 
رس��یده اس��ت مانند آبرس��انی از محل دریا به ش��هرهای یزد و 

رفسنجان که به طور کامل تمام شد.

گ�روه صنع�ت و تج�ارت: چند روز گذش��ته، در مجمع س��الانه  
خساپا، مجوز افزایش قیمت برای محصولات سایپا صادر شد؛ 
البته مدیرعامل سایپا اعلام کرد که افزایش ۳۰ درصدی سایر 
محصولات را نیز از دولت خواستار شده است. جواد توسلی مهر، 
مدیرعامل س��ایپا در مجمع عادی س��الیانه اعلام کرد: یکی از 
چالش های اساس��ی شرکت سایپا قیمت گذاری دستوری بوده 
ک��ه در کمیت��ه خودرو وزارت صمت توانس��تیم مصوبه افزایش 
قیمت برای محصولات جدید بگیریم. او در ادامه به این نکته 
اش��اره کرد که در نامه ای به محمد مخبر درخواس��ت دادیم که 
ب��رای محص��ولات قدیمی هم ۳۰ درصد افزایش قیمت اعمال 
شود که شاید یکی دو ماه آینده به نتیجه برسد. مدیرعامل گروه 
خودروسازی سایپا با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری همواره 
باعث زیان در صنعت خودرو شده است، گفت: در کمیته خودرو 
در بحث خودرو های جدید گروه سایپا، اقدامات مناسبی صورت 
گرفت��ه و در ح��وزه محص��ولات قدیمی تر هم مقرر ش��ده که تا 
پایان س��ال و با دریافت مجوز های لازم، اصلاح قیمت داش��ته 
باشیم. در همین رابطه به تازگی عباس علی آبادی، وزیر صمت 
در واکنش به افزایش قیمت محصولات سایپا گفته است: ما در 
تلاش هس��تیم که قیمت گذاری را برداریم تا مردم بتوانند بین 
خودروه��ای خارج��ی و داخلی انتخاب کنند. او به خانه ملت در 
این باره عنوان کرد که من موافق دخالت در بازار نیس��تم، زیرا 
دخالت ما در بازار ممکن است از یک جهت به ضرر مردم تمام 
ش��ود. وزیر صمت معتقد اس��ت که باید رقابت ایجاد کرد، ما در 
حال تلاش هس��تیم که عرضه و تقاضا را به س��طحی برس��انیم 
که دیگر نیازی به قیمت گذاری نباش��د. وزیر صمت حتی پاییز 
سال گذشته نیز اعلام کرد که یکی از برنامه های وزارت صمت 

حذف قیمت گذاری دستوری است.

آمار واردات خودرو از زبان وزیر صمت � 
چند روز پیش نیز آخرین آمار واردات خودرو از زبان وزیر صمت 
اعلام ش��د که بر اس��اس آن تاکنون ۳۵ هزار خودرو وارد کشور 
ش��ده اس��ت، اما طبق گفته مدیر طرح واردات خودرو وزارت 
صم��ت، ۱۳۰ ه��زار تقاضای جدید ب��رای خودروهای وارداتی 

به ثبت رس��یده اس��ت؛ یعنی تقریبا چهار برابر ۳۳ هزار نفری که 
به عنوان متقاضیان نهایی دور نخست پیش فروش خودروهای 
وارداتی تعیین شدند. انباشت تقاضا در بازار خودرو منجر به این 
شد که وزارت صمت اعلام کرد که هر فرد با یک شماره کارت 
ملی می تواند خودرو وارد کند. در توضیح این اقدام احمد آقایی، 
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت در میز 
اقتصادی س��یما عنوان کرد: در چند س��ال اخیر با انباشت تقاضا 
در بازار خودرو روبه رو بودیم و این امر ناشی از کاهش واردات 
از س��ال ۹۶-۹۷ به دلیل کمبود ارز و افت ۵۰ درصدی تولید با 
اعمال تحریم در س��ال ۹۷ بود. انباش��ت این حجم تقاضا سبب 
شد تا بازار ملتهب و قیمت ها کاذب باشد؛ علاوه بر این با توجه 
به نرخ تورم برخی افراد برای حفظ سرمایه از خودرو به عنوان 
محصول س��رمایه ای اس��تفاده کردند و این به نابس��امانی بازار 
خودرو دامن زد. این شرایط نمایندگان مجلس شورای اسلامی 

را به این سو هدایت کرد تا طرح »ساماندهی بازار خودرو« را که 
بعدها به »قانون ساماندهی صنعت خودرو« تغییر کرد، تنظیم 
کنند. به این ترتیب با هدف رقابت پذیر ش��دن صنعت خودرو 
مقرر شد تا خودروهای کارکرده وارد کشور شود. وی با اشاره به 
ابلاغ آئین نامه واردات خودروهای کارکرده، افزود: در آئین نامه 
بحث س��فارش را داریم که مربوط به ش��رکت های وارد کننده 
و ثب��ت آم��اری را داریم ک��ه مربوط به عموم مردم و متقاضیان 
شخصی است که می توانند با ثبت آماری در گمرک و پرداخت 
حقوق ورودی و گمرکی خودرو را ترخیص کنند و نیازی به این 

نیست که مردم کارت بازرگانی دریافت کنند.
 در آئین نامه ذکر ش��ده مردم با کد ملی که شناس��ایی می شوند، 
می توانند برای نیاز ش��خصی خودرو وارد کنند. در ابتدای کار 
با توجه به ش��رایط تأمین ارز یک دس��تگاه خودرو برای هر نفر 
اجازه داده ش��ده اس��ت. معاون وزیر صمت در خصوص ویژگی 

خودروهایی که امکان واردات دارند، گفت: خودروهایی که وارد 
می شوند باید ۳ تا ۵ سال عمر داشته باشند و استانداردهای روز 
اروپا و جهانی را داشته باشند. محدودیت دیگری که وجود دارد 
این اس��ت که حجم موتور خودروها باید زیر ۲۵۰۰ س��ی س��ی 
باشد. واردات می تواند از همه کشورهای اتحادیه اروپا، ژاپن و 
یا کره جنوبی باشد و به نظر می رسد تنها در مورد کشور آمریکا 
محدودی��ت وج��ود دارد. آقایی گفت: منش��أ ارز واردات خودرو 
می تواند ارز حاصل از صادرات کالا و خدمات، ارز سرمایه گذاری 
و یا تمامی ارزهایی که منشأ خارجی دارند، باشد. یکی از ابهامات 
این آیین نامه مشخص نبودن مصادیق منشأ ارز موردتایید بانک 
مرک��زی ب��رای واردات خودروهای کارکرده اس��ت. به عقیده 
بسیاری از کارشناسان بازار خودرو سنگ بزرگ علامت نزدن 
است. کارشناسان حوزه خودرو عنوان می کنند، مگر چند درصد 
مصرف کنندگان بازار کش��ور در ش��رایط تحریمی دسترسی به 
منابع ارزی خارج از کشور یا حساب های بین المللی دارند؟! در 
ادامه این سؤال پیش می آید که با توجه به ناترازی ارزی حدود 
۱۷ میلیارد دلاری در کش��ور و افت دارایی ها و ذخایر خارجی 
بانک مرکزی که می تواند به دلیل تزریق ارز به بازار برای کنترل 
مصنوعی نرخ دلار ایجاد شده باشد، در کنار مشکلات جدی در 
عدم تخصیص ارز موردنیاز برای خودروسازان و مونتاژکاران و 
 قطعه سازان واردکنندگان خودرو که بر هر چهار حوزه تاثیرات

 منفی بس��یاری گذاش��ته، چگونه می توان به این نتیجه رسید؟ 
برخی رس��انه های در این باره نوش��ته اند؛ بر اس��اس آیین نامه  
واردات خودروه��ای کارک��رده، اش��خاص حقیق��ی با کد ملی 
می توانند خودرو وارد کنند که منشاء ارزشان صادرات یا سرمایه 

گذاری خارجی باشد. 
ب��ا توج��ه ب��ه آنکه اکثر مردم صادرکننده نیس��تند که بتوانند ما 
ب��ه ازای آن خ��ودرو وارد کنن��د، به باور ناظران خط تبلیغاتی که 
این روزها تحت عنوان »واردات خودرو برای مردم آزاد ش��د« 
مطرح می شود، سرکاری است و با این آیین نامه قریب به اتفاق 
م��ردم نمی توانند خ��ودرو واردکننده و تنها گروهی صادرکننده 
رانت واردات خودرو در ازای صادرات محصولات ش��ان یا س��را 

به دست خواهند آورد. 

تجارت بررسی می کند؛

مسیرحذفقیمتگذاریدستوریدرصنعتخودرو
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مصرف برق رکورد زد
مدیرعام��ل توانیر با اش��اره به اوج ب��ار ۷۸هزار و ۱۰۶ مگاواتی 
مص��رف ب��رق گف��ت: تاکنون وزارت نیرو درخواس��تی مبنی بر 
تعطیلی نداشته است.مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به پشت 
سر گذاشتن اوج بار ۷۸ هزار و ۱۰۶ مگاواتی گفت: در روزهایی 
هستیم که رکوردهای جدیدی را پشت سر می گذاریم بسیار زیاد 
است و لازم است که بخش های مختلف با صنعت برق همکاری 
لازم را داش��ته باش��ند. وی ادامه داد: در حوزه فولادی ها میزان 
مدیریت مصرف مطابق برنامه از ۱۵ تیرماه تا ۱۵ مرداد نسبت 
به س��ایر دوره ها بیش��تر اس��ت که جای تشکر دارد و این مساله 
به معنای قطعی برق کامل فولادی ها نیس��ت و در حال حاضر 
۵ هزار مگاوات صنایع انرژی بر در حال مصرف برق هستند و 
برابر ماده ۴ قانون مانع زدایی از صنعت برق صنایع انرژی برق 
موظف به احداث نیروگاه برای تأمین برق خود هستند. به گفته 
این مقام مسؤول تاکنون ۱۶۸۳ مگاوات نیروگاه ساخته شده و 
به شبکه سراسری برق متصل شده است در صورتی که تأمین 
برق خود را داشته باشند این امکان و فرصت برای صنعت برق 
فراهم می ش��ود که س��ایر بخش های صنعتی برق بیش��تری را 
تحویل بگیرند. مدیر عامل توانیر در پاس��خ به این س��وال که آیا 
درخواست تعطیلی از سوی وزارت نیرو صورت گرفته است خاطر 
نشان کرد: در خصوص تعطیلی تا کنون وزارت نیرو درخواستی 
مبنی بر تعطیلی نداش��ته اس��ت و در صورتی که هوا گرم ش��ود 
و امکان تأمین برق وجود نداش��ته باش��د و یا شرایط شبکه های 
برق به گونه ای باش��د که پاس��خگوی نباشد، ابتدا مشترکان پر 
مصرفی که اخطار دریافت کرده اند، نس��بت به قطعی برقش��ان 
اقدام کنیم و تا این لحظه درخواستی مبنی بر تعطیلی نداشته ایم 
و استان هایی که تعطیلی داشتند در جهت رفاه مردم بوده است 
و جلوگی��ری از گرمازدگ��ی ب��وده که در آن نقطه هوا به صورت 

نقطه ای گرم بوده است.

حل توقف ثبت سفارش تلفن همراه به زودی
ب��ه گفت��ه رئیس انجمن تلفن همراه اختلال ایجاد ش��ده در ثبت 
سفارش تلفن همراه )بر پایه  اعلام وزارت صمت( که طی روزهای 
اخیر به دلیل اختلال سیس��تمی ایجاد ش��ده به زودی رفع خواهد 
شد. ایسنا نوشت: عبدالمهدی اسدی، رئیس انجمن تلفن همراه، 
تبلت و لوازم جانبی ایران-، ضمن اشاره به نامه  اخیر این انجمن 
در قال��ب مطالب��ات ای��ن صنف و صنع��ت از رئیس جمهور دولت 
چهاردهم که از طریق این خبرگزاری منتش��ر ش��د، تصریح کرد: 
در پی این نامه مطالبات، متاسفانه در برخی بخش های دولتی و 
خصوصی سمت و سوی سیاسی به این مطالبات بدهند؛ اما صراحتا 
اعلام می کنیم که انجمن هیچگونه موضع سیاسی ندارد و کاملا 
مطالبات صنفی خود را بیان می کند که از اوایل دولت س��یزدهم 
و از زمان وزیر صمت وقت )س��یدرضا فاطمی امین( مطرح بوده 
اس��ت. وی با بیان اینکه از س��ال ۱۴۰۰ تاکنون، هیچ اطلاعاتی 
پیرام��ون جزئی��ات برند، نوع یا ارز واردات موبایل از س��وی دولت 
ارائه نش��ده اس��ت، تصریح کرد: درخواس��ت و پیگیری ما نیز این 
است که بدانیم حداقل طی یکسال گذشته، میزان ارز تخصیصی 
چقدر بوده، مدت زمان انتظار در صف تخصیص ارز چه مدت بوده 
و این دس��ت اطلاعات که ش��فافیت بیشتر در عملکرد دولت، )آن 
هم در عین اینکه ما برادری خود را در ایجاد شفافیت ثابت کردیم( 
ایجاد می کنم را  بدست آوریم. اقدامی که در گذشته این اطلاعات 
در اختیار انجمن گذاشته می شد و ما نیز اطلاع رسانی می کردیم. 
اسدی تاکید کرد: صنف ما بازرگانی است و به دنبال منافع ملی و 
منافع صنفی هستیم؛  برای تامین کالا آن هم در شرایط تحریم ها 
که ش��رایط س��ختی را فراهم کرده بود، س��ختی های را به دوش 
کش��یدیم تا کالای مرغوب و با کیفیت را علیرغم محدودیت در 

منابع ارزی، به کشور عرضه کنیم.

 لزوم بازارسازی برای فروش 
محصولات خانگی و محلی

مدیرکل دفتر خدمات عمومی مرکز اصناف وزارت صمت با اشاره 
به اهمیت بازارس��ازی کس��ب و کارهای خرد و خانگی و محلی 
که بیش از ۳ میلیون ش��غل را تحت ش��عاع قرار می دهد، گفت: 
امروز فروش دغدغه مهم کارآفرینان محلی اس��ت و می توان 
بستر عرضه و فروش محصولات و کالاهای ایرانی را به منظور 
توسعه کسب وکارهای خرد و خانگی و محلی فراهم و آنها را در 
داخل و خارج کش��ور توانمند کرد. به گزارش تجارت به نقل از 
ایسنا، محمدحسین قمری در مراسم امضای تفاهمنامه همکاری 
با مجموعه فرهنگی هنری هفتا که در مرکز همایش های برج 
میلاد برگزار ش��د، اظهار کرد: این تفاهمنامه به منظور رش��د 
کسب وکارهای خرد خانگی، توسعه زیرساخت های صادراتی و 
تسهیل در تامین کالاهای ایرانی نظیر مواد غذایی، سوغات و 
صنایع دستی در راستای بازاریابی و فروش در بسترهای آفلاین 
و آنلاین برومرزی و درون مرزی امضا شد. وی افزود: با توجه 
به اهمیت بازارسازی کسب وکار خرد خانگی و محلی که بیش 
از ۳ میلیون شغل و کسب وکار را تحت الشعاع قرار می دهد، یکی 
از کارهایی که لازم بود در دولت انجام ش��ود، بازارس��ازی برای 
فروش محصولات خرد و خانگی است. مدیرکل دفتر خدمات 
عموم��ی مرک��ز اصناف وزارت صمت اظهار کرد: درحال حاضر 
فروش، مهم ترین دغدغه کارآفرینان محلی است و محصولات 
متنوع و با کیفیتی در س��طح خرد و خانگی تولید می ش��ود که 
می توان با بسته بندی مناسب در جایگاه های فروش درون مرزی 
و برون مرزی در دس��ترس عموم مردم قرار گیرد. قمری ادامه 
داد: ما علاوه بر آموزش جهت ارتفاع کیفیت فروش و متناسب با 
نیازهای روز جامعه هدف به صورت آفلاین می توانیم به کمک 
مجریان طرح محصولات را در معرض نمایش و فروش عموم 
در قفسه های متنوع فروشگاهی مجموعه هایی نظیر هفتا قرار 
دهیم. مدیرکل دفتر خدمات عمومی مرکز اصناف وزارت صمت 
خاطرنشان کرد: در این طرح سامانه ای جهت درج محصولات 
معرفی می شود که افراد می توانند با درج محصولات خود علاوه 
ب��ر حض��ور در بازارهای داخلی کالاهای با کیفیت خود را نیز در 

بازارهای بین المللی و منطقه ای در معرض نمایش بگذارند. 
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گروه صنعت و تجارت: با توجه به نزدیک شدن زمان تشکیل کابینه دولت چهاردهم، 
اینکه چه کسی گزینه وزارت صنعت، معدن و تجارت باشد، یکی از بحث های محافل 
اقتصادی اس��ت؛ باید دید وزیر دولت جدید چگونه می تواند راهگش��ای تحول و توس��عه 
بخش صنعت باش��د. به گزارش تجارت به نقل از ایس��نا، طی س��ال های اخیر مهمترین 
دغدغه کشور در بخش تولید حرکت در مسیر صادرات بوده است؛ اما جزئیات دستاوردها 
نش��ان می دهد که این امر نه تنها چندان آنطور که باید محقق نش��ده که در بس��یاری از 
صنای��ع، کاه��ش ص��ادرات هم دیده می ش��ود؛ چرا که مدیریت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به گونه ای نبوده که تولیدکنندگان را به س��مت رقابت پذیری س��وق دهد. در 
این رابطه، برخی کارشناس��ان معتقدند که یکی از دلایل عدم تحقق چش��م انداز تولید 
صادراتی، نداشتن برنامه راهبردی بوده است. بر اساس اینکه به زودی دولت چهاردهم 
باید وزیر آینده این حوزه را معرفی کند و از طرف دیگر، کارگروهی در ستاد راهبردی 
انتقال دولت سیزدهم برای شناسایی گزینه های اصلح تشکیل شده است، قصد داریم 

ویژگی های وزیر صنعت، معدن  و تجارت دولت چهاردهم را بررسی کنیم.
در این رابطه، سعید باستانی، سخنگوی سابق کمیسیون صنایع و معادن مجلس دوازدهم 
با بیان اینکه وزیر صمت دولت چهاردهم باید پنج برنامه راهبردی داشته باشد، اظهار 
کرد: یکی از مشکلات صنعت در چند دهه اخیر طولِ عمر کم فعالیت وزرا بوده است؛ 
وزرای صنعت در دولت های گذشته، حدود دو سال بیشتر در این سمت نبوده اند؛ بنابراین 
چنانچه برنامه ای هم داشتند، فرصت اجرا و محقق کردن آن را نیافته اند. این درحالیست 
که وزرای سابق، اولویت بندی هم نداشتند و در حقیقت درگیر مسائل روزمره می شدند؛ 
از همین روی، در این دوره اگر قرار اس��ت که در حوزه صنعت کش��ور و این وزارتخانه 
کلیدی، تغییر ایجاد شود، بایستی بر مسائل اصلی تمرکز شود. وی ضمن تاکید بر اینکه 
نخس��تین اولویت برای وزیر صمت باید اصلاح س��اختار وزارتخانه باش��د، افزود: در گام 
نخس��ت باید ادغام وزارت صنعت و وزارت بازرگانی به درس��تی انجام ش��ود. در شرایط 
کنونی این دو وزارتخانه در کنار هم چیده ش��ده اند، اما ادغام نیس��تند. دومین گام این 

است که انواع اتاق های بازرگانی، اتاق اصناف و ... هویت بخشی شوند. همچنین امور 
مربوط به هر صنف به خودش��ان واگذار ش��ود و وزارتخانه نقش رگولاتوری و نظارت 
داش��ته باش��د. باس��تانی سومین گام را تغییر ش��رایط و ماهیت صنعت خودرو دانسته و 
گفت: دولت باید عاملیت خود در خودروسازان را واگذار کند؛ از این روی، یا باید سهام 
خودروس��ازان را واگذار کند یا نقش خود را به اندازه س��هامی که دارد محدود کند؛ به 
عبارت دیگر در انتخاب مدیران خودروسازان دخالت نکند. این نماینده سابق مجلس 
تصریح کرد: گام چهارم فعال س��ازی پیش��ران های صنعتی اس��ت؛ در کشور ما در حوزه 
لوازم خانگی، تولید موتورسیکلت و ... تعداد زیادی شرکت وجود دارد، اما محصول زیادی 
تولید نمی ش��ود؛ بنابراین هزینه س��ربار بسیار بالاست. این موضوع برای سایر تولیدات 
صنعتی هم وجود دارد. برای نمونه در صنعت فولاد یک شرکت چینی ۲۰ میلیون تن 
فولاد تولید می کند، در حالی که در ایران ده ها شرکت به اندازه یک شرکت چینی فولاد 

تولید نمی کنند؛ بنابراین تعریف پیشران های صنعتی، ضرورت دارد. 

پیشنهاد ۵ گانه برای انتخاب وزیر صمت


